
 
 

1/7 

 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي
                                                      

 
 

 للاتحاد البرلماني الدولي 138الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018آذار / مارس  24-28          

 
 

 

 
  في طارئ بند إدراج طلب في النظر

 العامة الجمعية أعمال جدول
 

 ارئ ط بند إدراج طلب
 الدولي البرلماني للاتحاد 138 الجمعية العامة الــ أعمال جدول في

 ود برلمانات فلسطين، الكويت، البحرين، وتركيامُقدم من وف
 

 ووثائاا  طلبااا   وتركيااا البحااري  ،الكوياا  ،فلساا ن برلمااا   ممثلاا  ماا  العااا  الأماان تلقاا  ،2018 مااار /  آذار 25 في
 :بعنوان 138العامة الااا الجمعية أعمال جدول في طارئ بند لإدراج مرفقة

 

 تداعيا  إعلان الإدارة الامريكية حول القد ،  "
 ". وحقوق الشعب الفلس يني فيها، وفقا  لميثاق الأمم المتحدة ولقرارا  الشرعية الدولية

 

إضاافة إ   ،(الأول المرفا ) ال لاب يمقادالا  تمامن  ت الرساالة نصمرفقا   138العامة الاا  الجمعية في نالمندوب يجدوس  
 .له دعما  ( الثالث المرف ) قرار ومشروع ،(الثاني المرف ) التفسيرية ذكرةالم

 

 الأحاد ياو  ،وتركياا البحاري  ،الكوي  ،فلس نوفود  طلب بشأن قرارا   تتخذ أن 138الااا العامة  الجمعية م   لبي  س  و 
 .2018آذار/ مار ،  25
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 أن الااادوي البرلمااااني الاتحااااد في عماااو لأي يجاااو  العاماااة، لجمعياااةلاااوائ  ا مااا ( 1)الفقااارة  11 القاعااادة أحكاااا  وبموجاااب
 قاارار ومشااروع مااوج ةتفساايرية  بمااذكرة ال لااب هااذا يرفاا  أن ويجااب. الجمعيااة أعمااال جاادول في طااارئ بنااد إدراج ي لااب
 ابهااذ الأعمااا  جمياا  بإباالا  الاادوي البرلماااني الاتحاااد أمانااة وتقااو . ال لااب يشاامله الااذي الموضااوع ن اااق بوضااو  يحاادد

 .الفور عل  القبيل هذا م  وثائ  وأية ال لب
 

 :يل  ما عل  لوائ  الجمعية م ( 2)الفقرة  11 القاعدة تنصإضافة إ  ذلك، 
 ما  عاجال إجارا  حالاة دولياة هاماة حادؤ  ما ترا  تساتل   ا ااذ طاارئ بناد إدراج طلاب يتنااول أن يجاب (أ)

وحشااااد  رأيااااه عاااا  الاااادوي البرلماااااني الاتحاااااد يعاااار  أن المناسااااب والاااا  يكااااون ماااا  الاااادوي، المجتماااا  جانااااب
 في المشااركة الأصاوا  ؤلثا  علا  يحصال ينبغا  أن ال لاب هاذا مثال ولقباول الاساتجابة البرلمانياة.

 ؛التصوي 
 طلباا  عادة حصاول حاال واحاد، وفي طاارئ بناد ساو  أعمالهاا جادول في تادرج أن للجمعياة يجاو  لا  ( )

 ؛الإيجابية الأصوا  م  عدد أكبر عل  الذي يحصل ال لب يقبل الم لوبة، الأغلبية عل 
 المقترحاا  كانا  إذا، واحاد في طلاب مقترحاامم ضام   طاارئ بناد لإدراج أكثار أو طلبان لمقادم  يجاو  (ج)

 ؛نفسه الموضوع عل  تنصب   الأساسية،
 إذا أو مقدموه، يسحبه أن بعد موضوع مقتر  ال ارئ، بالبند المتعل  القرار، مشروع في يدرج أن يجو  لا (د)

 .الجمعية أقر ته الذي الموضوع عنوان وفي ال لب في له واضحة هناك إشارة تك  لم ما الجمعية، رفمته
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 ت:برلمانا يممثل من العام الأمين إلى وجهةالم راسلاتالم
 تركياوجمهورية  البحرين، مملكة الكويت، دولة فلسطين، دولة

  
 2018 مار آذار/  25

 

 العامة للاتحاد البرلماني الدولي للجمعية 138 الدورة أعمال جدول إضافي في طارئ بند إدراج طلب
 

 العا ، الأمن السيد ع ي ي
 طلب تقديم عل  اتفق  قد تركيا وجمهورية البحري  مملكة ،الكوي  دولة ،فلس ن دولة برلما   بأن إعلامكم نود

 :بعنوان ،للاتحاد البرلماني الدوي 138العامة  الجمعية أعمال جدول في طارئ بند لإضافة مشترك
 

 "تداعيا  إعلان الإدارة الامريكية حول القد ، وحقوق الشعب الفلس يني فيها، 
 ". وفقا  لميثاق الأمم المتحدة ولقرارا  الشرعية الدولية

 

 .البند هذا حول تفسيرية مذكرةلكم  نرف 
 بإتلاص،

 
 برلمان ممثل )التوقي (

 فلس ن دولة 
 برلمان ممثل 
 الكوي  دولة 
 برلمان ممثل 
 البحري  مملكة 
 برلمان ممثل 
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 جمهورية تركيا 
 
 
 
 

 تداعيات إعلان الإدارة الامريكية حول القدس، وحقوق الشعب الفلسطيني فيها، 
 وفقاً لميثاق الأمم المتحدة ولقرارات الشرعية الدولية

 

 البحرين، وتركيافلسطين، الكويت، د و ها وفتمذكرة تفسيرية قدم
 

 
 نقاالقرارهااا و  ،إساارائيل لدولااة عاصاامة بالقااد  اعترافهااا الأمريكيااة دارةالإ أعلناا  ،2017 ديساامبركااانون الأول/   6 في

 في بالقاااوة إسااارائيل اسااتول  عليهاااا الااا  المحتلاااة، الشااارقية القااد  في للسااافارة موقعاااا   ذلاااك بعااد  واتتاااار . إليهاااا ساافارما
 قاارارا لو  الاادوي للقااانون عليهااا تلافااا   الإساارائيلية الساايادة وفاار  ضاامها فيمااا بعااد أعلناا و  ،1967 ويونياا/  ح يااران
 يونياااو /ح ياااران 4 حااادود علااا  ساااتقلةالم فلسااا ينيةال دولاااةال إقاماااةو  دولتنالااا حااالأكاااد  علااا   الااا  الدولياااة، الشااارعية
 رقاام المتحاادة للأماام العامااة الجمعيااة لقاارار وفقااا   الفلساا ينين اللاجئاان قمااية وحاال الشاارقية، القااد  وعاصاامتها ،1967
194 (3.) 

 

 فاضاااحا   ترقاااا   ويمثااال ،القاااد  لمديناااة ةوالتاريخيااا ةالقانونيااا يةلوضاااعيشاااكل مساساااا  ت ااايرا  با المتحااادة الاااولا   إعااالان إن
 .الصلة ذا  المتحدة الأمم قرارا لو  الدوي للقانون

 

 القاائم الوضا  تغيير إ الهادفة  التوسعية، لسياستها الخ ير التصعيد عل  إسرائيل الإعلان هذا شج  ذلك، عل  علاوة
 ا قاارارا بهاا اعترفاا  والاا  ،فيهااا يعااي  الااذي الفلساا يني الشااعب حقااوق وانتهاااك هويتهااا فوت يياا المقدسااة، المدينااة في

 . المتحدة الأمم
 

التهجااير و  ،الشاارعية غااير المسااتوطنا  ماا  الم يااد لبنااا  ا  جديااد غ ااا    الخ ااوة هااذهماا   الإساارائيلية الحكومااة ا ااذ  وقااد
 الاعتقاااااال ،القتااااال عملياااااا  مااااا  الاحاااااتلال هجماااااا  قاااااوا  ديوتصاااااع ، هاااااد  بياااااومم،الفلسااااا ينين لآلاف القساااااري

 .حقوقهم ع  دفاعا   الفلس ينين لمواطننل السلمية الاحتجاجا  في مواجهة للقوة المفرط والاستخدا 
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 الصااادر الجااائر والحكاام ،لاادمااو و  التميماا ، عهااد الفتاااة، تجاااه إساارائيل وحشااية شااهدوهااو ي بأسااره العااالم ضاامير اهتاا  لقااد
 صاااورة ةسااادة ويمثااال والأطفاااال، النساااا  تاصاااة الفلسااا يني، الشاااعبالمسااالل علااا   لعنااافل صاااار  مثاااال وهاااذا. بحقهاااا

 .عا  بشكل المرأة ضد لعنفل وملموسة
 كخ ااوة  الأونااروا، موا نااة في امساااهته تقلاايص تاالال ماا  وقيادتااه الفلساا يني الشااعب ابتاا ا الأمريكيااة  دارةالإ وواصاال 

بكارؤااة  هااددالأماار الااذي ي الفلساا ينين، اللاجئاان مأساااة تجاااه الاادوي الالتاا ا والتنصاال ماا   المنظمااة، تلااك تصاافية نحااو
 ضاامان عاا  الأتلاقيااة المساا ولية العااالم يتحماال ملاياان لاجااس فلساا يني، إنسااانية ساات ؤر عواقبهااا علاا  أكثاار ماا   سااة

 (.3) 194 رقم المتحدة للأمم العامة الجمعية قرارال  كفلها  همحقوقسائر و العي  الكريم  في همحق
 

 الفلساااا يني للصااااراع ساااالم  حاااال إ  التوصاااال إ  الراميااااة للجهااااود قاصاااامة ضااااربة المتحاااادة الااااولا   إعاااالان وجااااه لقااااد
مماا . فيهاا والعناف الكراهياة شااعرفي إشاعال مو  ،المن قاة في الاساتقرار وعاد  التاوتر م  جو تل  في وساهم. الإسرائيل 

 .العالم  مللسل حقيقيا   مديدا   شك ل
 

 الادوي القاانون احاترا  وتكاري  العاالم، أنحاا  جميا  في الديمقراطياة تعمايم إ  تساع  كم سسةإن الاتحاد البرلماني الدوي،  
بفعاال هااذا  والأهااداف القاايم هااذهال ااارئ الااذي يتهاادد  الخ اار لمواجهااة ت ااوا   اااذم الااب با العااالم ، الساالم صااونو 

 .ال  تن وي عليه الكارؤية العواقبو  الت ور الجديد
 

 بإدراج والإساالامية، العربيااةتن المجمااوع عاا  نيابااة وتركيااا، الكوياا  ،البحااري  ،فلساا ن ماا  كاال  ت الااب ذلااك، علاا  بنااا 
 في الادوي البرلمااني الاتحااد دور مناقشاة أجال ما  ،الادوي البرلمااني للاتحااد 138 الاا الجمعياة أعمال جدول في طارئ بند

، وماااا الااادولين والاساااتقرار السااالا  علااا  ةالسااالبيانعكاسااااته و  القاااد ، شاااأنالأمريكياااة ب دارةالإ إعااالان مواجهاااة تبعاااا 
 .المتحدة الأمم قرارا  امحدد كما  القد ، في الفلس يني الشعب قوقلحو  الدوي للقانون ين وي عليه م  انتهاك
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 تداعيات إعلان الإدارة الامريكية حول القدس، وحقوق الشعب الفلسطيني فيها، 
 وفقاً لميثاق الأمم المتحدة ولقرارات الشرعية الدولية

 

 وفود فلسطين، الكويت، البحرين، وتركيا من مقدم قرار مشروع
 

 الدوي، البرلماني للاتحاد 138 عامة الاااال الجمعية إن       
 

 ،(1968) 252 ،(1967) 242 القارارا  فيهاا بما المتحدة، للأمم التاب  الأم  ةل  قرارا  إ  تشير إذ (1
 قاااااااااارارا و  ،(2016) 2334 ،(2000) 1322 ،(1980) 465 ،(1979) 446 ،(1971) 298
 الصلة، ذا  الدولية الوثائ  م  وغيرها المتحدة للأمم العامة الجمعية

 الاساتثنائ  والاجتمااع الاساتثنائ  الإسالام  القماة ما رر اعتماده الاذي والقرار الختام  بالبيان علما   تأتذ وإذ (2
 بشااأن اساا نبول وإعاالان 2017 ديساامبر/  الأول كااانون  13 في اساا نبول في المعقااود الخارجيااة و را  لمجلاا 

 ،"القد  حرية"
 مااا  وغيرهاااا المتحااادة للأمااام العاماااة والجمعياااة الأمااا  ةلااا  قااارارا تتعاااار  مااا   فردياااة قااارارا  أي وإذ تااارف  (3

 الاحااااتلال حكومااااة أو الاااادول، ا ااااذما سااااوا  القااااد ، لمدينااااة القااااانوني الوضاااا  تتناااااول الاااا  الدوليااااة المواؤياااا 
 ذلك، غير أو الإسرائيل 

 أ ر/ مااايو، شاهر منتصاف بحلاول المحتلاة القاد  إ  ساافارما نقال الأمريكياة الإدارة إعالان وتادي  وإذ تشاجب (4
 ،(1948 أ ر/ مايو 15) النكبة ذكر  م  يت ام  والذي

 في حقوقاه واساتعادة ،الإسارائيل  الاحاتلال لإنهاا  المشاروع كفاحه  في الفلس يني الشعب لح  ادعمهوإذ ت كد  (5
 الشرقية، القد  وعاصمتها المستقلة دولته وإقامة ،العودة

 

 ذلاك في بماا المشاروعة، وحقوقه العادلة قميته ع  الدفاع في الفلس يني للشعب اودعمه تمامنها تجدد .1
 الصلة؛ ذا  الدولية الشرعية قرارا  تكفلها وال  القد ، في الثابتةو  التاريخية حقوقه

 

 ،والاادوي الااوطني الصااعيدي  علاا  فلساا ن دولااة تتخااذها الاا  والساالمية القانونيااة الخ ااوا  جمياا  تاادعم .2
 المحتلة؛ الفلس ينية والأر  الشريف القد  مدينة عل  سيادما لتع ي 
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 . وباطلا   لاغيا   عتبرهتو  ،برمته القد  بشأن الأتير الأمريكية الإدارة لقرار الم ل  ارفمه ت كد .3

 

 1967 حااااادود علااااا  فلسااااا ن بدولاااااة الاعاااااتراف علااااا  حكوماماااااا حاااااث   إ  البرلماااااا   جميااااا  تااااادعو .4
 الشرقية؛ القد  وعاصمتها

 

 قوانينهاا لفار  إسارائيل تتخاذها الا  والإدارياة التشاريعية والإجارا ا  التادابير جميا  أن جدياد ما  ت كد .5
 شرعية؛ أية لها ولي  قانونية غير القد  عل  وتدابيرها

 

 الأر  وضا  تغياير إ  مادف أتار  تادابير وأياة المساتوطنا  بناا  أنشا ة جميا  بوقف إسرائيل  البت .6
ثار  لهااااوجميعهاااا  حولهاااا،ماااا و  القاااد  في ذلاااك في بماااا الاااديمغرافي، وتكوينهااااطابعهاااا و  المحتلاااة الفلسااا ينية

 .السلمية التسوية آفاق وعل  الفلس يني للشعب الإنسان حقوق عل سلبية 
 

 الأماااااك  إ  المصااالن وصااااول تعاااوق والااا  إساااارائيل تفرضاااها الاااا  القياااود إ ا  الباااال  اقلقهاااا عااا  تعااار  .7
 القد ؛ في المقدسة

 

 عليه؛ والحفاظ للقد  التاريخ  التراث لصون اللا مة الخ وا  لا اذ الدولية المنظما  تدعو .8
 

 ما  يتماشا  بماا ،الفلس ينين اللاجئن لإغاؤة مساعدا  برامج لتنفيذ الأونروا دعم ضرورة عل  تشدد .9
 .1949 ديسمبر كانون الأول/  في الصادر( 4- د) 302 العامة الجمعية قرار
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Request for the inclusion of an emergency item 

in the agenda of the 138
th

 Assembly of the Inter-Parliamentary Union 
submitted by the delegations of the Parliaments of Palestine, Kuwait, Bahrain  

and Turkey 

 
 
 

On 25 March 2018, the Secretary General received from the representatives of the 
Parliaments of Palestine, Kuwait, Bahrain and Turkey  a request and accompanying 
documents for the inclusion in the agenda of the 138

th 
Assembly of an emergency item 

entitled: 
 

"The consequences of the US declaration on Jerusalem and the rights of the Palestinian 
people in Jerusalem in the light of the UN Charter and resolutions".  

 

Delegates to the 138
th
 Assembly will find attached the text of the communication 

submitting the request (Annex I), as well as an explanatory memorandum (Annex II) and 
a draft resolution (Annex III) in support thereof. 
 

The 138
th
 Assembly will be required to take a decision on the request of the delegations 

of Palestine, Kuwait, Bahrain and Turkey on Sunday, 25 March 2018. 
 

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the 
inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be 
accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution which clearly 
define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall 
communicate the request and any such documents immediately to all Members. 
 

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that: 
 

(a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major 
situation of international concern on which urgent action by the international 
community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its 
opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a 
two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.  

(b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several 
requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number 
of positive votes shall be accepted. 

(c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may 
combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original 
proposals relates to the same subject. 

(d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the 
Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency 
item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by 
the Assembly. 
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COMMUNICATION ADDRESSED TO THE SECRETARY GENERAL BY  
THE REPRESENTATIVE OF THE PARLIAMENT OF THE STATE OF PALESTINE, 

REPRESENTATIVE OF THE PARLIAMENT OF THE STATE OF KUWAIT, REPRESENTATIVE OF 
THE PARLIAMENT OF THE KINGDOM OF BAHRAIN, REPRESENTATIVE OF THE PARLIAMENT 

OF THE REPUBLIC OF TURKEY 
 

 
 
 
25 March 2018 

 
 
 
Request for the inclusion of an additional emergency item in the agenda of the 138

th 
Assembly 

of the Inter-Parliamentary Union 
 
Dear Mr Secretary General, 
 
We would like to inform you that the parliaments of the State of Palestine, State of Kuwait, Kingdom of 
Bahrain and Republic of Turkey have agreed to submit a joint request for the addition of an 
emergency item in the agenda of the 138

th 
Assembly of the Inter-Parliamentary Union, entitled:  

 
“The consequences of the US declaration on Jerusalem and the rights of the Palestinian people in the 

light of the UN Charter and resolutions”. 
 
We enclose for your information the explanatory memorandum on this item. 
 
 

Yours sincerely, 
 

 
(Signed) Representative of the Parliament  

of the State of Palestine 
Representative of the Parliament 

of the State of Kuwait 
Representative of the Parliament of 

 the Kingdom of Bahrain 
Representative of the Parliament of 

 the Republic of Turkey 
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THE CONSEQUENCES OF THE US DECLARATION ON JERUSALEM AND THE  
RIGHTS OF THE PALESTINIAN PEOPLE IN JERUSALEM IN THE LIGHT OF THE  

UN CHARTER AND RESOLUTIONS 
 

Explanatory memorandum submitted by the delegations 
of the Parliaments of Palestine, Kuwait, Bahrain and Turkey 

 
On 6 December 2017, the United States Administration announced its recognition of Jerusalem as the 
capital of the State of Israel and that it had decided to move its embassy there. It subsequently chose 
a site for the embassy in occupied East Jerusalem, which Israel seized by force in June 1967, 
subsequently announcing its annexation and the imposition of Israeli sovereignty in violation of 
international law and resolutions of international legitimacy, which affirm the two-State solution, the 
establishment of an independent Palestinian State within the borders of 4 June 1967, with East 
Jerusalem as its capital, and the resolution of the issue of the Palestinian refugees in accordance with 
United Nations General Assembly Resolution 194 (III). 
 
The United States announcement seriously undermines the legal and historical status of the city of 
Jerusalem and represents a flagrant breach of international law and relevant United Nations 
resolutions. 
 
Furthermore, the announcement has encouraged Israel to engage in a dangerous escalation of its 
expansionist policy, which seeks to change the situation on the ground in the Holy City, falsify its 
identity and violate the rights of the Palestinian people living there, as recognized by United Nations 
resolutions. 
 
The Israeli Government has taken this step to provide new cover for the building of more illegal 
settlements, the forced eviction of thousands of Palestinians and destruction of their homes and the 
escalation by the occupation forces of killings, detention and excessive use of force against peaceful 
protests by Palestinian citizens in defence of their rights. 
 
The conscience of the entire world was shaken as it witnessed Israel’s brutality toward the teenage 
girl, Ahed Tamimi, and her mother, and the unjust verdict handed down against them.  This is a glaring 
example of the violence inflicted on the Palestinian people, particularly women and children, and 
represents a concrete and tangible form of violence against women in general. 
 
The United States Administration has continued to blackmail the Palestinian people and leadership by 
reducing its contribution to the UNRWA budget, as a step toward the liquidation of that organization, 
and repudiating the international obligation toward the tragedy of the Palestinian refugees, which 
threatens to become a humanitarian tragedy whose consequences will affect more than five million 
people.  The world bears the moral responsibility of ensuring the right of the refugees to a decent life 
and other rights guaranteed to them by United Nations General Assembly Resolution 194 (III). 
 
The United States announcement has delivered a crushing blow to efforts to reach a peaceful 
resolution of the Palestinian-Israeli conflict.  It has contributed to the creation of an atmosphere of 
tension and instability in the region and inflamed feelings of hatred and violence.  As such, it 
represents a real threat to world peace. 
 
As an institution that seeks to promote democracy world-wide, enshrine respect for international law 
and safeguard world peace, the Inter-Parliamentary Union is called upon to take steps to confront the 
unforeseen threat to these values and goals from the disastrous consequences of this new 
development. 
 
Accordingly, Palestine, Bahrain, Kuwait and Turkey, on behalf of the Arab and Islamic Groups, request 
the inclusion of an emergency item on the agenda of the 138

th 
Assembly of the Inter-Parliamentary 

Union in order to discuss the role of the IPU in addressing the consequences of the announcement by 
the United States Administration concerning Jerusalem, its negative impact on international peace and 
stability and its violation of international law and the rights of the Palestine people in Jerusalem, as 
determined by United Nations resolutions.  
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THE CONSEQUENCES OF THE US DECLARATION ON JERUSALEM AND THE  
RIGHTS OF THE PALESTINIAN PEOPLE IN JERUSALEM IN THE LIGHT OF THE  

UN CHARTER AND RESOLUTIONS 
 

Draft resolution submitted by the delegations of PALESTINE, KUWAIT, BAHRAIN and TURKEY 
 
 The 138

th
 Assembly of the Inter-Parliamentary Union, 

 
(1) Recalling the resolutions of the United Nations Security Council, including resolutions 
242 (1967), 252 (1968), 298 (1971), 446 (1979), 465 (1980), 1322 (2000), 2334 (2016), United 
Nations General Assembly resolutions and other relevant international documents, 
 

(2) Taking note of the final communique and resolution adopted by the Extraordinary Islamic 
Summit Conference and the Extraordinary meeting of the Council of Foreign Ministers held in Istanbul 
on 13 December 2017 and the Istanbul Declaration on “Freedom for Al-Quds”, 
 

(3) Rejecting any individual decisions dealing with any changes to the resolutions of the 
United Nations Security Council and General Assembly and other International covenants dealing with 
the legal status of the city of Jerusalem, whether through governments of States or the Israeli 
occupation or otherwise, 
 

(4) Deploring and condemning the announcement by the US administration of the transfer of 
its embassy to occupied Jerusalem by mid-May, which coincides with the anniversary of the Nakba 
(15 May 1948), 
 

(5) Reaffirming its support to the right of the Palestinian people in their legitimate struggle to 
end the Israeli occupation and to regain their rights to return and establish their independent state with 
East Jerusalem as its Capital, 
 

1 Renews its solidarity and support to the Palestinian people in defending their just cause 
and their legitimate rights, including their historic and rooted rights in Jerusalem, 
guaranteed by the relevant resolutions of international legitimacy; 
 

2 Supports all legal and peaceful steps taken by the State of Palestine at the national and 
international levels to consolidate its sovereignty over the Holy City of Jerusalem and the 
Occupied Palestinian Territory; 

 

3 Affirms its absolute rejection in its entirety of the recent US Administration’s decision 
regarding Jerusalem and considers it null and void;  
 

4 Calls upon all parliaments to urge their governments to recognize the State of Palestine 
on the 1967 borders with East Jerusalem as its capital; 
 

5 Reaffirms that all legislative and administrative measures and actions taken by Israel to 
impose its law and measures on Jerusalem are illegal and have no legitimacy; 
 

6 Demands that Israel cease all settlement building activities and any other measures 
aimed at altering the status, character and demographic composition of the Occupied 
Palestinian Territory, including in and around Jerusalem all of which have a detrimental 
impact on the human rights of the Palestinian people and on the prospects for a peaceful 
settlement; 
 

7 Expresses grave concern at the restrictions imposed by Israel to impede access to 
worshippers to the holy sites in Jerusalem; 

 

8 Calls upon international organizations to take the necessary steps to preserve and 
maintain the historical heritage of Jerusalem; 
 

9 Emphasizes the necessity of supporting the UNRWA to carry out aid programmes for the 
relief of the Palestinian refugees in line with UNGA resolution 302 (IV) of December 1949. 

 
 

 


